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CENS DE NIUS D´ORENETA CUABLANCA 
 

   El dijous, 19 de juny, al matí, es va realitzar el cens de nius 
d´Oreneta cuablanca (Delichon urbicum) en col·laboració amb el 
Projecte Orenetes de l´Institut Català d´Ornitologia. 
   Hi van participar tres membres del grup d´ornitologia. 
   Després d´un inici de primavera favorable i de les observacions fetes 
d´exemplars d´aquesta espècie recollint fang es preveia una certa 
recuperació en el nombre de nius presents a les colònies locals. 
   Es van poder comptar 120 nius sencers, en 100 dels quals s´observà 
que eren ocupats. Això suposa un increment de l´ocupació dels nius en 
relació als últims anys sense arribar a les xifres anteriors a l´any  2011. 
  Les colònies on s´ha observat un augment de nius ocupats són les de 
la Rectoria i del carrer Santa Caterina. 
   A continuació reproduïm una taula amb el nombre de nius ocupats 
d´aquesta espècie, comptats en els censos realitzats pel grup 
d´ornitologia, on es veu el descens en el nombre de nius ocupats 
després de l´any 2011 i la  recuperació parcial d´aquest any. 
 

  ANY  NIUS OCUPATS 
 

  2001    88 
  2005   110 
  2007   109 
  2008   115 
  2009   120 
  2010   119 
  2011   103 
  2012    59 
  2013    64 
  2014    62 
  2015    39 
  2016    67 
  2017    73 
  2018    60 
  2019    69 
  2020    48 
  2021    56 
  2022    63 

  2023    64 
  2024    73 
  2025                100 
 
 
 
A la colònia del ràfec de la Rectoria s´ha observat, per primera vegada, un niu 
construït fora de la paret de la façana. 19/6/2025. G.O. 
 

 



CENS DE NIUS D´ORENETA CUABLANCA 
 

   El grup d´ornitologia de l´ANT va iniciar els censos de nius d´oreneta cuablanca 
els anys 1001 i 2005. L´any 2007 es va començar el Projecte Orenetes de l´Institut  
Català d´Ornitologia (ICO) i el grup d´ornitologia hi va col·laborar realitzant cada 
any el cens adaptant-se a la seva normativa. 
   A partir de l´any 2021 es va simplificar la normativa i, en aquest últims anys no-
més es compten el nombre total de nius observats, el nombre de nius ocupats i el 
nombre que dels que s´observen en construcció. 
   A continuació reproduïm una taula amb les dades comparades dels censos realit-
zats des de l´any 2010 fins enguany. 

 

   A continuació reproduïm un requadre amb les dades d´enguany comunicades al 
Projecte Orenetes de l´ICO. 

Dos adults alimentant els polls d´un niu. 19/6/2025. G. O. 
 
 

 



LLISTA DE PRIMERES OBSERVACIONS D´ESPÈCIES ESTIVALS 
 

Mastegatatxes (Ficedula hypoleuca). 23/10/2021. Neus Planas. 
 

   Encara, a finals de juny,  resta rebre comunicacions 
de les següents espècies que són , o havien estat, habi-
tuals  o de pas en el nostre entorn: 
   Siboc, Mosquiter de passa, Còlit gris i Mastegatatxes. 
 

   El Siboc (Caprymulgus ruficollis) es considera desapa-
regut  al terme municipal de Torrelles de Llobregat. 
L´últim cens d´aus nocturnes en el qual es va detectar 
va ser al juliol del 2014. Amb la disminució dels espais 
oberts i l´increment de les àrees forestals no es detecta 
en el nostre entorn, mentre que al pla del Llobregat 
encara hi resta una important població. 
 

   En el cas del Mastegatatxes (Ficedula hypoleuca), el 
Còlit gris (Oenanthe oenanthe) i el Mosquiter de passa 
(Phylloscopus trochilus) habituals en els passos migra-
toris, de moment, no s´ha rebut cap comunicació en el 
pas primaveral. Potser es podria rebre alguna comuni-
cació a la tardor. 
   Podeu comunicar les vostres observacions (espècie, 
dia, hora, lloc i observadors) al grup d´ornitologia tan 
d´aquestes espècies esmentades com de les que ja 
s´han rebut comunicació. 
 
Còlit gris (Oenanthe oenanthe). 27/4/2024. Josep Callau. 
 

   Si hi voleu col·laborar, per a comunicar-ho podeu venir 
a les reunions del grup d´ornitologia, també podeu donar 
les dades a un membre del grup o ho podeu enviar per 
correu electrònic a l´adreça de la nostra associació:  

   
 ant.laformiga@gmail.com 
 

   Una altra eina que des del grup d´ornitologia es vol 
potenciar és el grup de WhatsApp on es poden 
compartir totes les observacions i informacions 
relacionades amb les aus de Torrelles de Llobregat. 
   Aquest és l´enllaç on totes les persones interessades 
en conèixer els ocells del nostre entorn es poden 
integrar al grup. 
 

https://chat.whatsapp.com/ 
LJBRvkfrblbBzyDtpEXYiK 

 

   Feu-lo servir per comunicar les vostres observacions 
de l´avifauna del nostre entorn. 
   També podeu entrar les vostres observacions, si són 
amb fotografia o registre de so, al projecte Observacions 
ornitològiques de l´ANT dins de la plataforma Minka. 
S´hi pot entrar des de la web de l´ANT i, si no ho heu fet, 
cal registrar-se.  
   És a l´adreça següent: 
 

https://minka-sdg.org/projects/observacions-
ornitologiques-ant 

 
 

Mosquiter de passa (Phylloscopus trochilus). 27/8/2024. Vicenç 
Roig. 
 

 
 



24è CONCURS D´IDENTIFICACIÓ FOTOGRÀFICA D´AUS 

 
   Aquests eren els noms correctes de les espècies (el nom científic i els populars en català, castellà i anglès) de les deu primeres 
fotografies del concurs d´enguany,  corresponents als mesos de gener a maig. 
 

Foto nº 1:  Turdus viscivorus      Griva comuna 
                 Mistle Thrush    Zorzal Charlo 
 

Foto nº 2:  Lullula arborea    Cotoliu 
                              Wood Lark     Totovia 
 

Foto nº 3:  Phylloscopus collybita     Mosquiter comú 
                 Common Chiffchaff   Mosquitero Común 
 

Foto nº 4:  Ammomanes deserti    Terrerola del desert 
                              Desert Lark     Terrera Sahariana 
 

Foto nº 5:  Melanitta fusca      Ànec fosc 
                 Velvet Scoter    Negrón Especulado 
 

Foto nº 6:  Oenanthe pleschanka   Còlit pitnegre 
                              Pied Wheatear    Collalba Pía 
 

Foto nº 7:  Gymnoris xanthocollis   Pardal collgroc 
   Yellow-throated Sparrow   Gorrión Cuelligualdo 

 

Foto nº 8:  Curruca ruppeli    Tallarol de Rüppell 
                              Rueppell´s Warbler   Curruca de Rüppell 
 

Foto nº 9:  Fringilla coelebs    Pinsà comú 
   Common Chaffing    Pinzón Común 

 

Foto nº 10:  Ichthyaetus audouinii   Gavina corsa 
                              Audouin´s Gull     Gaviota de Audouin 
 

A continuació reproduïm les dues fotografies del mes de maig i el text d´en Sergi Sales enviat per correu electrònic amb les respostes 
correctes. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

   Les solucions del maig: 
 

   Pinsà comú (Fringilla coelebs) - Pirineu 
   La combinació de rectrius externes blanques, doble franja alar i esquena verdosa fa que sigui fàcil d'identificar. 
 

   Gavina corsa (Ichthyaetus audouinii) - Delta de l'Ebre 
   Plomatge d'exemplar de segon any, rar de veure a casa nostra i per això pot portar a confusió, sobretot amb gavina capnegra, però 
aquesta no tindria les ales tan llargues i entre d'altres coses hauria de mostrar "taques" pàl·lides a les primàries externes. 
 

   Sergi Sales 
 



24è CONCURS D´IDENTIFICACIÓ FOTOGRÀFICA D´AUS 
 

   Publiquem  la classificació del concurs amb la puntuació de les deu primeres fotografies dels mesos de gener al maig i de la primera 
prova extra. 
   A la dreta reproduïm les dues fotografies corresponents al mes de juny, a les quals es podia respondre fins el dilluns, 30 de juny. 
 
 21,68 PUNTS:  Coia Lladó 

 

 21,6 PUNTS:  Marc  A. Libre 
 

 19,68 PUNTS:  Núria Rodríguez 

  

 19,6 PUNTS:  Jaroa López 

  

 19,52 PUNTS:  Dani Paredes 

 

 17,68 PUNTS:  Domènec Anguera 
    Maria Mira 

 

 15,84 PUNTS:  Marc Pérez 
 

 15,76 PUNTS:  Enric Morera  
 

 15,68 PUNTS:  Otger Fortià 

 

 15,52 PUNTS:  Octavi i Eva 

 

 14,76 PUNTS:  Martí Gonzalez 

 

 13,44 PUNTS:  Roser i Joan 

 

 12,44 PUNTS:  Vicenç Roig 
 

 11,76 PUNTS:  Dani Rey Faura 

 

 11,52 PUNTS:  Pep Domènech 

 

 10,44 PUNTS:  Lluís Estrada  
 

 9,6 PUNTS:   Cesc Capdevila  

    

 7,68 PUNTS:  Sandra Morujo 

 

 4 PUNTS:  Tomás Blasco 

 

 3,28 PUNTS:  Fernan Roig Dumé 

    
Imatge dels participants en l´acte final del 22è concurs, el 15 de desembre del 2023. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 



24è CONCURS D´IDENTIFICACIÓ FOTOGRÀFICA D´AUS 
 

   En Sergi Sales va enviar, el 18 de juny, el correu electrònic amb la segona prova extra del concurs. Hi ha de temps per respondre fins 
el 31 de juliol. Aquesta prova extra consta de 4 imatges on cal trobar l´ocell i identificar-lo, dos jeroglífics, una sopa de lletres i un mots 
encreuats. 
   Ho reproduïm a continuació, amb el text del correu. 
 

 
 
   Hola, 
 
   S'apropen les vacances d'estiu i com a bons estudiants tindreu deures! 
   La segona prova extra, seguint el que vàrem fer amb Enric Morera anys 
enrere,   l'he dividit en varies parts: 
   4 trobid (troba l'ocell i identifica´l) - 0,25 punts per foto. 
   1 sopa de lletres on s'amaguen 8 ocells de secà (noms en català) - 0,25 punts. 
   1 mots encreuats on cal descobrir 8 ocells catalans (noms en català) -0,25 
punts. 
   2 jeroglífics on hi ha el nom de dos ocells (nom científic) - 0,25 punts 
cadascun. 
 
   Data de resposta:  31 de juliol de 2025. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 



FAUNA MORTA 
 
   El dilluns, 23 de juny, Vicenç Roig va observar un exemplar jove de Serp verda  (Malpo-
lon monspessulanus) atropellat al raval Perruca. 
   El dijous, 26 de juny, Pep Domènech va observar un exemplar d´Eriçó comú (Erina-
ceus europaeus) mort atropellat a la variant, a prop del pont dels escolars. 
   El dijous, 26 de juny, Vicenç Roig va observar un exemplar atropellat de Sargantana 
cuallarga (Psammodromus algirus) al camí de can Reinal. 
 

SOS COSTA BRAVA 
 
   Hem rebut informació d´una acció reivindicativa que està preparant SOS Costa Brava per al proper dissabte, 12 de juliol, en relació al camí de ronda 
de la costa.  
   A continuació reproduïm la informació penjada a la web de l´IAEDEN sobre la trobada de les dues entitats amb Territori i Urbanisme. 
 
Reclamem una planificació urbanística i del desplegament de les energies renovables coherent per a l’Alt Empordà en una reunió amb 
Territori i Urbanisme. 
25/06/2025  
   La IAEDEN-Salvem l’Empordà i SOS Costa Brava reclamen una planificació urbanística i del desplegament de les energies renovables coherent per 
a l’Alt Empordà en una reunió amb Territori i Urbanisme. 
   Durant la trobada, les dues organitzacions han traslladat la necessitat de planificar el desplegament de les energies renovables i el creixement 
urbanístic de la comarca de l’Alt Empordà de forma coherent i responsable. Han destacat que la major part dels municipis de la comarca compten amb 
un planejament territorial obsolet, només vint-i-cinc dels seixanta-vuit municipis han actualitzat les seves Normes Subsidiàries amb la figura de Pla 
d’Ordenació Urbanística Municipal (POUM). 
   A més, han recordat que a la comarca s’han aprovat  noves figures de planejament sectorials per adaptar-se a la situació d’emergència climàtica i 
ordenar el territori. Aquests plans són el Pla Director Territorial de l’Empordà que els objectius són  reforçar l’estructura urbana, protegir el paisatge, 
limitar les construccions de segona residència, fomentar activitats econòmiques alternatives al turisme i la racionalització de la xarxa viària i el Pla 
Territorial Parcial de les Comarques Gironines que aposta pel reforçament de la vertebració urbana del territori per evitar el creixement desproporcionat, 
protegir el paisatge i els espais naturals i fomentar les activitats alternatives al turisme. L’any 2021 s’aprova el Pla Director Urbanístic de revisió dels 
sòls no sostenibles del litoral gironí amb l’objectiu d’establir zones de protecció on evitar el creixement urbanístic. 
   Les entitats han alertat que l’obsolescència del planejament municipal i la manca d’adaptació als plans sectorials permeten el desenvolupament 
urbanístic en zones vulnerables i amb alts valors ecològics com la Farella i els sectors Super Fener i Roses 2 a Llançà, o al Cap de Bol i s’Arnella al 
Port de la Selva. Per aquest motiu, han manifestat la necessitat d’aturar els projectes d’urbanització fins que es revisi i s’adapti el planejament 
municipal als plans sectorials i territorials de tots els pobles de l’Alt Empordà. 
   Les Entitats s’han mostrat especialment preocupades pel risc de crear un continu urbanitzat en tota la franja costanera que encara es manté força 
verge entre Llançà i Port de la Selva, amb els Projectes recentment aprovats per ambdós Ajuntaments executant planejaments obsolets de l’any 2002 
que mai han passat el tràmit d’avaluació ambiental. 
   En aquest moment es troben pendents d’aprovar definitivament per part de la Comissió Territorial d’Urbanisme de Girona els Projectes d’urbanitzar i 
edificar Roses 2 a Llançà amb 40 nous habitatges unifamiliars aïllats, el Projecte d’urbanitzar i edificar Cap de Bol i s’Arnella a Port de la Selva amb 40 
habitatges addicionals, o el risc de perdre la pineda a la platja de la Farella amb 5 nous edificis que malmetran aquest pulmó verd que encara resistia a 
Llançà. 
   Mentre s’està urbanitzant Super Fener a Llançà amb 90 habitatges que malmeten tot el vessant de muntanya immediata al Parc Natural. 
   També han manifestat la preocupació per la modificació del PGOU de l’Escala amb l’increment del 20% d’edificabilitat per fomentar la implantació de 
5 nous hotels de categoria alta. 
   I pel macro Projecte que promou l’INCASOL i la Generalitat d’ampliar el Polígon industrial del Far d’Empordà i Vilamalla anomenat Logis Empordà, 
requalificant i transformant en industrial 150HA de sòl agrícola. 
   En segon lloc, la IAEDEN-Salvem l’Empordà i la federació SOS Costa Brava han reclamat l’acceleració de la redacció del Pla Territorial Sectorial per 
a la Implantació de les Energies Renovables a Catalunya (PLATER), considerant-lo l’única eina per consensuar una transició energètica justa i 
respectuosa amb el territori. També han sol·licitat la suspensió dels macro-projectes en tràmit, com el Parc Eòlic GALATEA a la Jonquera o el Parc 
solar fotovoltaic Santa Llogaia número 5 a Navata, fins a l’aprovació definitiva d’aquest pla. 
   Les dues entitats consideren imprescindible que des de l’Administració Pública es vetlli per una planificació feta des del rigor, el consens i la 
responsabilitat, prioritzant la preservació de la biodiversitat, el paisatge i el benestar de la ciutadania. La Generalitat ha d’assumir un paper actiu en la 
revisió dels plans urbanístics municipals i en la regulació del desplegament de les energies renovables, garantint una transició energètica justa que 
respongui a les necessitats del territori i a criteris de sostenibilitat. 
   Girona, 25 de juny de 2025 
   IAEDEN-Salvem l’Empordà i SOS Costa Brava 
 

WHATSAPP DEL GRUP D´ORNITOLOGIA DE L´ANT 
 
   Des del grup d´ornitologia es vol potenciar el grup de WhatsApp on es poden compartir totes les observacions i informacions relacionades amb les 
aus de Torrelles de Llobregat. 
   Aquest és l´enllaç on totes les persones interessades en conèixer els ocells del nostre entorn es poden integrar al grup. 
 

https://chat.whatsapp.com/LJBRvkfrblbBzyDtpEXYiK 
 

   Feu-lo servir per comunicar les vostres observacions de l´avifauna del nostre entorn. 
 



OBSERVACIONS ORNITOLÒGIQUES 
 

   Aquestes són les observacions d´ocells del mes de juny del 2025 de les quals hem rebut comunicació.  
   A la plataforma Minka, dins del projecte “Observacions ornitològiques de Torrelles de Llobregat” (https://minka-
sdg.org/observations?project_id=13 ) hi ha més de mil observacions del juny del 2025. N´hem fet una petita tria. Des del grup 
d´ornitologia  agraïm aquestes comunicacions a totes les persones que ho han fet. Ajuden a conèixer millor l´avifauna del nostre entorn. 
 
Tallarol de garriga (Curruca iberiae) (1 ex.) observat a can Tòfol del racó. 
Dilluns, 30 de juny del 2025, a les 7,25 hores. 
Observador: Vicenç Roig  
 
Picot garser petit (Dryobates minor) (1 ex.) fotografiat a can Roig 
Diumenge, 29 de juny del 2025, a les 9,53 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Papamosques gris (Muscicapa striata) (1 ex.) observat a les Camanyes. 
Diumenge, 29 de juny del 2025, a les 8,30 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Cuereta torrentera (Motacilla cinerea) (1 ex.) observat a les Camanyes. 
Diumenge, 29 de juny del 2025, a les 8,45 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Falcó pelegrí (Falco peregrinus) (3 ex.) observats a la serra de can Güell. 
Dissabte, 28 de juny del 2025, a les 9,20 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Raspinell (Certhia brachydactyla) (2 ex.) observats a can Güell. 
Dissabte, 28 de juny del 2025, a les 8,25 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Oreneta comuna (Hirundo rustica) (5 polls) fotografiats a ca l´Isidre, a Torrelletes. 
Divendres, 26 de juny  del 2025, a les 13,30 hores. 
Observador: Vicenç Pascual 
 
Perdiu roja (Alectoris rufa) (1 ex.) escoltat a la vall de can Reinal. 
Dimarts, 24 de juny del 2025, a les 8,35 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Oreneta cua-rogenca (Cecropis daurica) (3 ex.) fotografiats a can Coll. 
Dimarts, 24 de juny del 2025, a les 7,41 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Gafarró (Serinus serinus) (1 ex.) fotografiat als horts de la font del Cucut. 
Dilluns, 23 de juny del 2025, a les 8,06 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Tallareta cuallarga (Curruca undata) (1 ex.) observat al puig Vicenç. 
Diumenge, 22 de juny  del 2025, a les 10,40 hores. 
Observador: Tomás Blasco 
 
Xot (Otus scops) (1 ex.) escoltat al raval Roig 
Dissabte, 21 de juny del 2025, a les 23,50 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Mallerenga cuallarga (Aegithalos caudatus) (1 ex.) fotografiat al camí de can Reinal. 
Divendres, 20 de juny del 2025, a les 7,33 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Bec de corall senegalès (Estrilda astrild) (2 ex.) observats a la Clota. 
Dilluns, 16 de juny del 2025, a les 8,54 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Ànec collverd (Anas platyrhynchos) (4 ex.) observats a la riera, a can Gallina. 
Dilluns, 16 de juny del 2025, a les 8,15 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Tallarol capnegre (Curruca melanocephala) (1 ex.) fotografiat a la vall de can Reinal. 
Diumenge, 15 de juny del 2025, a les 8,07 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Colltort (Jynx torquilla) (1 ex.) observat a can Roig. 
Divendres, 13 de juny del 2025, a les 8 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 



Mallerenga petita (Periparus ater) (1 ex.) fotografiat al camí de can Reinal. 
Dijous, 12 de juny  del 2025, a les 8,02 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Aligot (Buteo buteo) (1 ex.) observat a les Camanyes. 
Dimecres, 11 de juny  del 2025, a les 10 hores. 
Observador: Fernan Roig 
 
Esparver (Accipiter nisus) (1 ex.) observat a la vall de can Reinal. 
Dimarts, 10 de juny  del 2025, a les10,11 hores. 
Observador: Vicenç Roig  
 
Gratapalles (Emberiza cirlus) (1 ex.) fotografiat a la pedrera de can Gallina. 
Dilluns, 9 de juny del 2025, a les 9,41 hores. 
Observador: Vicenç Roig  
 
Merla blava (Monticola solitarius) (1 ex.) fotografiat a la pedrera de can Gallina. 
Dilluns, 9 de juny del 2025, a les 9,40 hores. 
Observador: Vicenç Roig  
 
Cabra boja (Strix aluco) (1 ex.) escoltat al raval Roig. 
Diumenge, 8 de juny del 2025, a les 23,30 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Enganayapastors (Caprymulgus europaeus) (1 ex.) escoltat al raval Roig. 
Diumenge, 8 de juny del 2025, a les 22,30 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Perdiu roja (Alectoris rufa) (1 ex.) observat a la serra de can Valent. 
Dissabte, 7 de juny del 2025, a les 11,11 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Xoriguer (Falco tinnunculus) (1 ex.) +  Aligot (Buteo buteo) (1 ex.) observats a la serra de can Valent. 
Dissabte, 7 de juny del 2025, a les 10,45 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Enganyapastors (Caprymulgus europaeus) (1 ex.) escoltat als horts de can Soler. 
Divendres, 6 de juny  del 2025, a les 21 hores. 
Observador: Pep Domènech 
 
Bosqueta comuna (Hippolais polyglotta) (1 ex.) fotografiat als horts de la font del cucut. 
Divendres, 6 de juny  del 2025, a les 9,24 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Cabusset (Tachybaptus ruficollis) (1 ex.) observat a la bassa del mas Segarra. 
Dijous, 5 de juny  del 2025, a les 9,06 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Xoriguer (Falco tinnunculus) (1 ex.) fotografiat a l´església. 
Dimecres, 4 de juny  del 2025, a les 13,33 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
Cornella (Corvus corone) (2 ex.) observats volant sobre el centre urbà. 
Dimarts, 3 de juny  del 2025, a les12 hores. 
Observadora: Rosa Simon  
 
Sit negre (Corvus corone) (1 ex.) observat a la creu de Sant Pau. 
Dimarts, 3 de juny  del 2025, a les10,18 hores. 
Observador: Vicenç Roig  
 
Bernat pescaire (Ardea cinerea) (1 ex.) observat a can Gallina. 
Dilluns, 2 de juny del 2025, a les 8,45 hores. 
Observador: Vicenç Roig  
 
Capsigrany (Lanius senator) (1 ex.) fotografiat a can Gallina. 
Dilluns, 2 de juny del 2025, a les 8,45 hores. 
Observador: Vicenç Roig  
 
Puput (Upupa epops) (1 ex.) fotografiat a can Roig. 
Diumenge, 1 de juny del 2025, a les 11,10 hores. 
Observador: Vicenç Roig  
 
Rossinyol (Luscinia megarhynchos) (1 ex.) fotografiat a cal Mixerris vell. 
Diumenge, 1 de juny del 2025, a les 8,30 hores. 
Observador: Vicenç Roig  
 



OBSERVACIONS DE PAPALLONES DIÜRNES 
 
   Durant el mes de maig es van pujar, al projecte “Invertebrats de Torrelles de Llobregat”, 458 observacions de papallones diürnes, de 28 espècies 
diferents, per només dues persones. 
   Al projecte amb el nom d´Invertebrats de Torrelles de Llobregat, de la plataforma Minka, es poden pujar totes les observacions de lepidòpters i 
d´altres invertebrats del nostre entorn. Hi podeu pujar les vostres observacions de papallones diürnes a la següent adreça.   
 

         htps://minka-sag.org/observations?project_id=12 
 
   També ens les podeu enviar per correu electrònic. Envieu les vostres fotografies, nom de l´espècie, localització i datació. Anirem publicant cada mes 
les observacions rebudes. 
   A continuació publiquem una observació del mes de maig del 2025 de cada espècie. 
 

 
Pòntia comuna (Pontia daplidice) (1 obs.) fotografiada a can Güell. 
Dissabte, 31 de maig del 2025, a les 12,42 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
 Papallona del lledoner (Libythea celtis) (1obs.) fotografiada a la vall de can Reinal. 
 Dimecres, 28 de maig del 2025, a les 10,15 hores. 
  Observador: Vicenç Roig 
  
 
Bruna de bosc (Pararge aegeria) (94 obs.) fotografiada  al camí de can Reinal. 
Dimecres, 28 de maig del 2025, a les 9,49 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
  Blaveta estriada (Leptotes pirithous) (1 obs.) fotografiada  a la vall de can 
  Reinal. 
  Dimart, 27 de maig del 2025, a les 12,32 hores. 
  Observador: Vicenç Roig 
 
 
Margenera comuna (Lasiommata megera) (14 obs.) fotografiada  a la vall de can Reinal. 
Dimart, 27 de maig del 2025, a les 11,30 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
 Papallona reina (Papilio machaon) (2 obs.) fotografiada a la pedrera de can Gallina. 
 Dilluns, 26 de maig del 2025, a les 9,40 hores. 
 Observador: Vicenç Roig 
 
 

 
Marbrada comuna (Euchloe crameri) (5 obs.) fotografiada a la vall de can Reinal. 
Diumenge, 25 de maig del 2025, a les10,12 hores. 
Observador: Vicenç Roig  
 
 
 Bruna de prat (Maniola jurtina) (49 obs.) fotografiada a Torrelletes. 
 Dissabte, 24 de maig del 2025, a les 12,13 hores. 
 Observador: Vicenç Roig 
 

 
Capgròs comú (Carcharodus alceae) (3 obs.) fotografiada  a Torrelletes. 
Dissabte, 24 de maig del 2025, a les 11,57 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
 
 Cleòpatra (Gonepteryx cleopatra) (8 obs.) fotografiada a la vall de can Reinal. 
 Divendres, 23 de maig del 2025, a les 10 hores. 
 Observador: Vicenç Roig 
 
 
Saltabardisses cintada (Pyronia bathseba) (19 obs.) fotografiada a la vall de can Reinal. 
Divendres, 23 de maig del 2025, a les 9,28 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
 
 Barrinadora dels geranis (Cacyreus marshalli) (1 obs.) fotografiada a la vall de can Reinal. 
 Dimarts, 20 de maig del 2025, a les 11,24 hores. 
 Observador: Vicenç Roig 
 
Nimfa mediterrània (Limenitis reducta) (4 obs.)  fotografiada a la serra de can Güell. 
Dilluns, 19 de maig del 2025, a les 11,24 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
 Marroneta de l´alzina (Satyrium esculi) (2 obs.)  fotografiada a la serra de can Güell. 
 Dilluns, 19 de maig del 2025, a les 10,16 hores. 
 Observador: Vicenç Roig 
 
 
 



 
 
Coure comú (Lycaena phlaeas) (1 obs.) fotografiada als horts de la font del Cucut. 
Diumenge, 18 de maig del 2025, a les 12 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
 
 
 Blaveta de l´heura (Celastrina argiolus) (11 obs.) fotografiada a can Roig. 
 Diumenge, 18 de maig del 2025, a les 12 hores. 
 Observador: Vicenç Roig 
 

 
 
Blanqueta perfumada (Pieris napi) (16 obs.) fotografiada  al camí de can Reinal. 
Diumenge, 18 de maig del 2025, a les 11,08 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
 
 Blanca de la col (Pieris brassicae) (5 obs.) fotografiada  al camí de can Reinal. 
 Diumenge, 18 de maig del 2025, a les 11 hores. 
 Observador: Vicenç Roig 
 
 

 
 
Migradora dels cards (Vanessa cardui) (90 obs.) fotografiada a can Güell. 
Diumenge, 18 de maig del 2025, a les 8,38 hores. 
Observadora: Isabel Mora 
 
 
 Daurat fosc (Thymelicus acteon) (21 obs.)  fotografiada a la vall de can Reinal. 
 Dilluns, 12 de maig del 2025, a les 11,23 hores. 
 Observador: Vicenç Roig 
 
 
 
Brocat variable (Euphydryas aurinia) (6 obs.) fotografiada a can Reinal. 
Diumenge, 11 de maig del 2025, a les 10,40 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
 
 Blaveta comuna (Polyommatus icarus) (10 obs.) fotografiada a la vall de can 
 Reinal. 
 Dijous, 8 de maig del 2025, a les 11,43 hores. 
 Observador: Vicenç Roig 
 
 
 
Atalanta (Vanessa atalanta) (11 obs.) fotografiada al camí de can Reinal. 
Dijous, 8 de maig del 2025, a les 10,34 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
 
 Lleonada comuna (Coenonimpha pamphilus) (1obs.) fotografiada a can 
 Nicolau. 
 Dilluns, 5 de maig del 2025, a les 11,57 hores. 
 Observador: Vicenç Roig 
 
 
Safranera de l´alfals (Colias croceus) (8 obs.)fotografiada  a can Coll. 
Dilluns, 5 de maig del 2025, a les 9,25 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
 
 Aurora groga (Anthocharis  euphenoides) (2 obs.) fotografiada  a la serra de la 
 creu de Sant Pau. 
 Dissabte, 3 de maig del 2025, a les 12 hores. 
 Observador: Vicenç Roig 

 
 
 
Reina zebrada (Iphiclides feisthamelii) (2 obs.) fotografiada a la serra de la creu de Sant 
Pau. 
Dissabte, 3 de maig del 2025, a les 11,58 hores. 
Observador: Vicenç Roig 
 
 Blanqueta de la col (Pieris rapae) (65 obs.) fotografiada a can Coll. 
 Dijous, 1 de maig del 2025, a les 10,56 hores. 
 Observador: Vicenç Roig 
 

 
 
 



COL· LECCIÓ DOCUMENTS D´ANT 
 
   Acompanyem aquest full informatiu amb el número 278 de la Col·lecció Documents d´ant, amb el títol “La gran apagada elèctrica”.      
   Per confeccionar aquest document sobre l´apagada elèctrica a la península ibèrica del 28 d´abril del 2025 hem recollit un article publi-
cat a la web de l´Institut de Ciències del Mar, una entrevista al membre de l´ICM Antonio Turiel publicat a Nos Diario i quatre articles més 
publicats al digital Vilaweb. 
   Tres dels articles de Vilaweb són signats per Marc Belzunces, periodista especialitzat en energies renovables i la seva tecnologia. 
Aquest fa èmfasi en la necessitat d´instal·lar bateries per estabilitzar la xarxa elèctrica, la qual cosa requereix canvis de regulació, i millo-
rar l´aprofitament de les energies renovables. 
   A continuació, com a complement del document, reproduïm tres informacions publicades a Nació digital, Diari de Girona i El Punt Avui 
basades en els informes de l´empresa semipública Red Eléctrica i del govern espanyol. 
 

L'origen de la gran apagada va ser una central fotovoltaica d'Iberdrola a Badajoz 
Informes confidencials del govern espanyol i Red Eléctrica indiquen que la megaplanta Núñez de Balboa va originar oscil·lacions anòmales 
que la xarxa elèctrica no va poder absorbir 
Red Eléctrica es defensa i revela el punt d'origen «perfectament identificat» de l'apagada 
Les causes de l'apagada, un mes i mig després: ciberatac descartat, però el sistema és «vulnerable» 
Marc Orts i Cussó - Nació  - 19 de juny de 2025  

 
La central fotovoltaica Núñez de Balboa que opera Iberdrola a Badajoz i que va 
originar la gran apagada – Iberdrola 
 
   L'apagada elèctrica que va afectar el conjunt de la península Ibèrica el 28 
d'abril del 2025 es va originar per un seguit d'oscil·lacions anòmales 
provocades per la central fotovoltaica Núñez de Balboa, que opera Iberdrola, a 
la província de Badajoz (Extremadura). Ho confirmen a elDiario.es fonts 
coneixedores dels informes confidencials de la comissió d'experts del govern 
espanyol i de Red Eléctrica, que assenyalen el "mal funcionament" del que és 
un dels parcs solars més grans de l'Estat. La xarxa elèctrica no va poder 
absorbir la pertorbació, segons el govern espanyol, per la indisponibilitat d'una 
planta de cicle combinat que Red Electrica no va substituir, un extrem que 
l'encarregada del transport de l'electricitat nega. 

   I és que la vicepresidenta tercera i ministra per a la Transició Ecològica i el Repte Demogràfic, Sara Aagesen, ha presentat aquest dimarts l'informe 
governamental sobre la gran apagada davant el consell de ministres, que conclou que no hi ha evidència de ciberatac, però sí que s’han 
identificat "vulnerabilitats" que els podrien facilitar. Si bé, amb la voluntat que siguin els tribunals qui determinin qui en va tenir la culpa, el govern 
espanyol va eliminar els noms de les empreses involucrades en l'informe. Ara, elDiario.es ha revelat el de la megaplanta que va originar l'apagada. 
   Aagesen ha compartit quatre claus tècniques per entendre les causes de l’apagada: la tensió, l’energia reactiva que permet controlar la tensió, la 
xarxa tupida que arriba a tot arreu i el control de la tensió, els generadors. Amb tot, ha assenyalat que l’incident va tenir un origen multifactorial. 
Els informes del govern espanyol i Red Eléctrica xoquen 
   La ministra de Transició Ecològica ha apuntat a una errada de planificació de l'operador, Red Eléctrica, que havia programat per al 28 d'abril que 10 
centrals convencionals atenguessin possibles episodis de sobretensió. Una d'aquestes deu centrals va comunicar que no estaria operativa, però tot i 
així, l'operador no va adoptar les mesures convenients. El matí del 28 d’abril es van produir diversos avisos al centre de control de Red Eléctrica i el 
sistema va mostrar oscil·lacions sensibles. Aagesen ha especificat que cadascuna de les nou centrals va mostrar "algun grau d'incompliment". 
   Red Eléctrica, però, ha presentat un altre informe que contradiu el del govern espanyol i i apunta a una planta fotovoltaica de Badajoz. És la central 
fotovoltaica Núñez de Balboa d'Iberdrola que menciona elDiario.es. D'altra banda, l'operadora del sistema elèctric, que està controlada pel mateix 
executiu espanyol perquè és l'accionista majoritari, ha justificat la decisió de no substituir una planta de cicle combinat que el dia 27 es va declarar 
indisponible. 
   La presidenta de Red Eléctrica, Beatriz Corredor, ha defensat que va actuar de forma "diligent". "Un grup es va declarar indisponible després d'haver 
estat programat, i els càlculs de l'operador van permetre arribar a la conclusió que no feia falta substituir-lo, amb el millor coneixement que tenien i 
amb la premissa que tothom complia amb les seves obligacions". Així, ha evitat assumir responsabilitats per l'apagada i ha dit que en tot cas això ho 
hauran de dictaminar les autoritats com la CNMC o els tribunals. 
 

Red Eléctrica s’autoexculpa i carrega la responsabilitat de l’apagada a les elèctriques 
L’operador semipúblic defensa que si totes les centrals elèctriques que es van programar aquell dia haguessin complert «no hi hagués 
hagut apagada» 
Sara Ledo – Madrid – Diari de Girona - 18 JUN 2025 

 
Red Eléctrica acusa les elèctriques de donar informació parcial i sense prou qualitat. / 
EFE 
 

   Després que el Govern repartís les culpes de l’apagada entre Red Eléctrica 
i les empreses, l’operador del sistema descarrega tota la responsabilitat en 
les companyies i s’autoexculpa amb el seu propi informe sobre el que va 
passar el 28 d’abril. L’operador semipúblic defensa que segons els seus 
propis càlculs no era necessari programar cap central convencional més el 
dia 28 d’abril i que el problema va ser que les centrals que estaven actuant de 
suport del sistema no van complir les seves operacions. 



   Red Eléctrica coincideix amb el Govern en la descripció de la successió d’esdeveniments que va portar a l’apagada al situar l’origen en 
una planta fotovoltaica del sud-est peninsular, que va patir un episodi anòmal de sobretensió que no es va aconseguir esmorteir. Però a 
partir d’aquí, el Govern afirma que Red Eléctrica hauria realitzat una programació insuficient per a aquell dia, una cosa que la companyia 
confirma però afirma que si es va fer així és perquè després d’«una anàlisi tècnica» va resultar que la capacitat de control dinàmic de 
tensió «era suficient». 
   «Els càlculs per part de Red Eléctrica es fan segons la millor informació disponible i amb la premissa que tothom compleix les seves 
operacions», ha insistit la presidenta del grup, Beatriz Corredor. Des de l’operador afirmen que el que va fallar és que les centrals que 
havien d’estar disponibles i cobraven per això no ho van estar. «¿Què hauria passat si els generadors acoblats en el sistema en el 
moment de l’incident haguessin complert? […] No hauríem tingut apagada», ha afirmat la directora d’operació de Red Eléctrica, Concha 
Sánchez. 
    De fet, Sánchez ha afirmat que si hi hagués hagut «un grup més acoblat en el sistema no hagués canviat les coses». És a dir, tot i que 
la planificació de Red Eléctrica hagués sigut una altra i hi hagués més centrals convencionals disponibles per controlar la tensió el 
resultat hagués sigut el mateix, el zero energètic. 
   D’aquesta manera l’operador semipúblic –l’Estat espanyol té el 20 % del seu capital– descarrega la responsabilitat en les empreses i 
mira d’evitar, a priori, qualsevol tipus de reclamació per part dels afectats. «Red Eléctrica mai ha incomplert cap procediment. Ha 
complert de manera diligent i entenem que no hem d’assumir cap tipus de reclamació», ha confirmat el conseller delegat de Redeia, 
Roberto García. 
   No obstant i més enllà de la seva anàlisi, l’operador del sistema reconeix que seran els tribunals o la Comissió Nacional dels Mercats i 
la Competència (CNMC) els que hauran d’interpretar aquests informes –el del Govern i el de Red Eléctrica– i determinar qui són els 
responsables de la sentència que va portar tot un país a estar gairebé un dia sense llum. «La responsabilitat correspon a les autoritats 
competents. Ells (el Govern) fan una sèrie d’anàlisi que situa la programació dels grups del dia 27 de manera rellevant, nosaltres diem 
que va ser com es va dir, però l’operador del sistema va prendre una sèrie de decisions que es van considerar adequades. Si són o no 
adequades no ens correspon a nosaltres», ha explicat Beatriz Corredor. 
   La presidenta de la companyia va insistir que l’operador va realitzar la seva activitat dins de la normativa i va evitar assumir qualsevol 
tipus de responsabilitat en primera persona. «El càrrec de president d’una companyia cotitzada depèn del Consell d’Administració. En el 
cas que es determinés per les autoritats competents que hi ha responsabilitat en el nivell que sigui per part d’aquesta casa o per part 
d’altres cases em pregunto si faran la mateixa pregunta a la resta de presidents de la resta de companyies», ha afegit 
 

L'informe del govern espanyol sobre l'apagada assenyala Red Eléctrica i els operadors i detecta "vulnerabilitats" 
La vicepresidenta apunta que la incidència va tenir un "origen multifactorial" i descarta el ciberatac 
ACN I EFE – DIARI DE BARCELONA -  17 DE JUNY 2025 

 
   L'informe del govern espanyol sobre les 
causes de l'apagada del passat 28 d'abril 
ha descartat un ciberatac com a causa de 
la incidència, tot i que ha detectat "vulnera-
bilitats" en el sistema, segons la vicepresi-
denta i ministra per a la Transició Ecològi-
ca, Sara Aagesen. En la compareixença 
posterior al Consell de Ministres d'aquest 
dimarts, Aagesen ha comentat que l'apa-
gada va tenir un "oraigen multifactorial" i 
una "combinació de factors". "La causa 
zero va ser un fenomen de sobretensions, 
una reacció en cadena, desconnexions de 
generació que alhora van provocar noves 
desconnexions", ha afirmat la ministra 
Aagesen, que ha assenyalat Red Eléctrica 
però també els operadors elèctrics. 
   Segons ha explicat la ministra, el dia 27 
d'abril Red Eléctrica havia previst per a 
l'endemà el funcionament de deu centrals 
tèrmiques per al control dinàmic de tensió 
repartides arreu de l'Estat. Una d'elles, 

però, es va declarar "indisponible" aquell vespre i va dir que no estaria operativa per al dia 28. Davant d'aquest canvi, ha continuat la ministra, l'opera-
dor va decidir continuar endavant sense substituir aquesta instal·lació, de manera que va prosseguir amb una previsió de recursos de control de tensió 
per a les hores centrals del dia inferiors a càlcul inicial.  
   A partir d'aquí, la ministra ha revelat que a partir de les nou del matí ja es va produir una "inestabilitat" i que una hora i mitja més tard ja va ser més 
"aguda", fet que també es va traduir en trucades de diferents centres de control per advertir d'aquestes oscil·lacions. Davant la inestabilitat del sistema, 
es va ordenar activar una nova central a la zona sud de l'Estat, però requeria temps per entrar en funcionament i no ho faria fins a les 14 hores. 
   L'operador del sistema també va detectar que les centrals que estaven disponibles per controlar la tensió i les que també havien estat programades 
per restriccions tècniques, "no estaven regulant la tensió segons el previst per la normativa", ha exposat la vicepresidenta. 
   En definitiva, Aagesen ha assenyalat que van faltar capacitats de control de tensió bé "perquè no estaven programades amb suficiència, bé perquè 
les que estaven preparades no proporcionaven adequadament el que reserva la norma o una combinació de totes dues". Tanmateix, ha insistit que no 
va ser perquè faltessin, ja que "hi havia parc de generació suficient". 
 
 



RECULL DE PREMSA 
 

   Acompanyem aquest full informatiu amb un recull de premsa, el número 196 dins de la col·lecció, que porta el títol “El Linx ibèric a 
Catalunya”.   
   S´ha confegit amb informacions publicades entre l´agost del 2022 i el maig del 2025, als diaris Segre, El Punt Avui, Ara, El Periódico, 
La Vanguardia i als digitals El Nacional, Nació i Vilaweb, que fan referència, les del maig, a l´observació, el març d´enguany, al Prepirineu 
de Lleida, de l´exemplar de Linx ibèric anomenat Secreto. 
   Abans havien sortit a la premsa informacions sobre el pacte signat entre una part de la pagesia i el govern de la Generalitat  en el qual 
es vetava una possible reintroducció d´aquesta espècie a Catalunya. 
   Algunes de les informacions dels anys 2022 i 2024 fan referència a informes tècnics relatius a la reintroducció d´aquesta espècie en 
algunes zones favorables de Catalunya i també s´esmenta l´exemplar Litio que va ser capturat, l´any 2028, al terme municipal de Santa 
Coloma de Cervelló i retornat a Andalusia. 
   Segons  un comentari personal, aquest exemplar capturat el juny del 2018, en un camp de cirerers de Santa Coloma de Cervelló, es va 
descobrir per l´observació del pagès i havent-ho corroborat els naturalistes de Sant Boi Ferran Arenas i Marcos Barba, els quals després  
de rebre la informació del pagès, i haver-lo observat, ho van comunicar als agents rurals. 
   Unes setmanes abans, a partir d´una observació inconcreta, s´havia fet una recerca d´un exemplar de felí a la urbanització de can 
Güell, en el terme de Torrelles de Llobregat, amb la participació de la policia municipal, ADF, protecció civil i agents rurals, sense èxit. 
   Com a complement d´aquest recull de premsa reproduïm la nota de premsa emesa pel govern de la Generalitat i una informació 
publicada a El Periódico el juny del 2018. 
 

22 maig 2025  
Detectada la presència d'un linx ibèric a Catalunya 
Aquest exemplar, captat per una càmera de fotoparany dels Agents Rurals, confirma la presència de l’espècie a Catalunya per 
segona vegada en els darrers anys 
   En el marc del seguiment de fauna d’espècies protegides per part de la Generalitat de Catalunya, els Agents Rurals han detectat, a 
través d’una càmera de fotoparany, la presència d’un exemplar de linx ibèric (Lynx pardinus) en una zona del Prepirineu de la província 
de Lleida. La imatge, que correspon al mes de març, confirma la presència d’aquest felí protegit per la Llei i amenaçat (declarat 
Vulnerable). 
El nou mascle, Secreto 
   La fotografia d’aquest nou exemplar es va fer al mes de març a través d’una càmera automàtica del cos d’Agents Rurals ubicada al mig 
del medi natural, però no va ser recollida fins fa unes setmanes. El Departament de Territori, Habitatge i Transició Ecològica ho va 
comunicar al Ministeri de Transició Ecològica i a les comunitats autònomes que tenen linx ibèric en el seu territori, per esbrinar d’on podia 
provenir aquest exemplar que, a més, duia un collar emissor. 
   L’estudi del seu pelatge i del catàleg d’exemplars va permetre de confirmar que es tractava del mascle anomenat Secreto, de 4 anys, 
criat en captivitat i que havia estat alliberat a la serra nord de Sevilla (a Villanueva del Río y Minas) la primavera de 2022. La Junta 
d’Andalusia ho va comunicar la setmana passada. 
   Secreto és un exemplar adult, que si bé va passar un temps pel nord de Sevilla ha decidit de traslladar-se a Catalunya. No és doncs un 
animal reintroduït, sinó que hi ha arribat de forma natural des del nord d’Andalusia, com també va fer el primer linx documentat, en Litio. 

Litio, el primer linx documentat 
   La primera presència documentada d’un linx ibèric d’ençà que es va extingir, es va 
produir el maig de 2018, quan l’exemplar anomenat Litio, un mascle alliberat a Portugal 
el 2015, va ser localitzat en un hort de Santa Coloma de Cervelló (Baix Llobregat). 
   L’animal va haver de ser capturat amb l’objectiu de garantir la seva seguretat, ja que 
es movia per una zona propera a nuclis urbans i infraestructures viàries, poc adequades 
per al seu òptim desenvolupament.    En l’operatiu de captura hi van intervenir tècnics 
del projecte europeu Life Iberlince, membres del cos d’Agents Rurals, i del Servei de 
Fauna i Flora del Departament de Territori, Habitatge i Transició Ecològica i de 

l’Ajuntament de Santa Coloma de Cervelló. 
   L’exemplar va ser traslladat al Centre de Fauna de Torreferrussa i, un cop confirmat el seu bon estat de salut, va ser traslladat a 
Andalusia per reintroduir-lo en un hàbitat més favorable. 
Espècie autòctona 
   El linx ibèric és una espècie autòctona de Catalunya, que es va anar fent progressivament més rar, i que es va extingir durant la 
primera meitat del segle XX. Alguns exemplars isolats podrien haver viscut fins als anys 70. El mateix procés el va fer extingir a l’Aragó i 
al País Valencià. Les darreres localitats on es troben referències és precisament entorn del massís dels Ports de Tortosa, Beseit i Morella, 
i al Gironès. 
   Malgrat el que sovint es pensa, és un animal força petit, molt més que el seu cosí que trobem més al nord, el linx boreal, i que també 
havia viscut als Pirineus. Les femelles adultes pesen normalment entre 9 i 10 kg i els mascles adults entre 12 i 13 kg. Les femelles són 
poc més grans que un gat fer, l’altre fèlid salvatge que viu a casa nostra. A causa de la seva talla petita, la seva dieta es basa en més del 
95% en conills i llebres 
Una expansió natural 
   A finals del segle XX (cap a l’any 2000), el linx Ibèric va estar a punt d’extingir-se a escala mundial. Va ser considerat per la UICN el 
mamífer més amenaçat del Món. Des d’aleshores s’ha implementat un projecte de conservació que implica nombroses administracions i 



entitats, que han desenvolupat diverses operacions de reintroducció a noves zones (altres zones d’Andalusia, sud de Portugal, 
Extremadura, Castella-La Manxa, Castella-Lleó, Alacant o Múrcia), per constituir nous nuclis poblacionals i connectar-los. Així, la seva 
població s’ha incrementat notablement fins a més de 2.000 individus el 2025 i cada any ja neixen uns quants centenars de cadells, cosa 
que afavoreix l’expansió natural d’aquest animal. 
   Fruit d’aquest procés, el nombre d’exemplars dispersants que surten de les àrees de distribució estable i s’apropen als territoris al nord 
de la Península també s’ha anat incrementant, i és previst que augmenti més en el futur. Durant els darrers anys s’ha observat o 
fotografiat linx ibèrics procedents del centre i sud de la Península a Galícia, Cantàbria, Rioja, Aragó i els dos exemplars de Catalunya. 
Gestió i seguiment d’espècies protegides a Catalunya 
   La gestió d’espècies protegides en el territori català l’executa el Departament de Territori, Habitatge i Transició Ecològica, amb accions 
de seguiment sobre el terreny liderades pel cos d’Agents Rurals, del Departament d’Interior i Seguretat Pública. 
 

El linx Litio ja ha sigut traslladat de Barcelona a Andalusia 
Els Agents Rurals van capturar dimecres l'animal a Santa Coloma de Cervelló i ara serà alliberat en el seu hàbitat natural 
Es descarta la seva reintroducció a Catalunya perquè fan falta 25.000 hectàrees per poder alliberar un mínim de 100 exemplars 
Carlos Márquez Daniel - Barcelona - 07 de juny del 2018.  

 
Imatges.AGENTS RURALS 
 

   Deia Pujol que és català tot aquell que viu i treballa a Catalunya. No serà el cas 
del linx Litio, el Marco Polo dels felins, que després de ser atrapat 
dimecres a Santa Coloma de Cervelló, a tocar de Barcelona, ja ha estat traslladat 
al seu lloc d’origen, Andalusia. Serà reintroduït en el seu hàbitat natural en les 
properes setmanes, segurament a Doñana, o al sud de Portugal. L’opció 
catalana ni s’ha plantejat ni és viable, però no es descarta, més aviat s’espera que 
l’animal torni a iniciar un llarg viatge fins a qui sap on. 
   Els detalls sobre el present i futur de Litio s’han donat a conèixer aquest dijous en 
roda de premsa. Falta per revelar el passat, aquests dos anys en què Litio ha 
viatjat per tot Espanya sense que ningú se n'adonés. Només els conills que ha anat 
endrapant haurien pogut donar testimoni de la seva presència. Miguel Ángel Simón, 
director del programa Iberlince, ha estat generós al no descartar de soca-rel que 
Catalunya sigui rica en linxs. Sobtada i inesperada, la passió de molts per mantenir 
Litio al lloc on ha estat capturat. Ha quedat clar, de la seva extensa i clara 
explicació, que és alguna cosa que no està prevista i que, ara per ara tampoc no és 
gaire viable. Per diverses raons. Primer, perquè són necessàries "zones de 
contacte", és a dir, que les diverses colònies de linx han de poder comunicar-se. 
Complicat, si es té en compte que els compares de Litio són a Andalusia, 
Extremadura, Castella-la Manxa i Portugal. I segon, perquè són necessàries un 
mínim de 25.000 hectàrees per poder introduir uns 100 exemplars. 
Revisió i al camp 
   El biòleg especialista en mamífers del servei de Fauna i Flora de la 
Generalitat Santi Palazón ha estat el faedor de decepcions: "Ara està descartat".    
Perquè això succeís, que ningú ho té previst, farien falta "molts anys 
d’estudis".  Litio, nascut el 2014 en un centre de cria en captivitat de Huelva, va ser 
traslladat dimecres al Centre de Recuperació d’Espècies Amenaçades (CREA) de 
Granada, on està passant una exhaustiva revisió mèdica que, ara per ara, ha 

certificat que està en un bon estat de forma. Pesa 14 quilos, sembla que s’ha alimentat bé i s’esperen els resultats de l’anàlisi de sang 
per descartar qualsevol malaltia infecciosa. Quan tingui el vistiplau dels doctors, podrà sortir al camp de nou. Se li col·locarà, això sí, un 
GPS dels bons, no com el que portava, amb un abast d’unes quantes desenes de quilòmetres. 
   Simón ha definit Litio com "un culet inquiet" i ha explicat que cada any es realitza un cens i que estaven a punt de donar-lo per mort. 
Però no. “‘No estaba muerto, estava de parranda’", ha assegurat bromejant en veu baixa. Ha detallat que els linxs se solen moure en 
espais molt més reduïts. N’hi ha tres tipus. Els que no passen dels 30 o 40 quilòmetres, altres de "més exploradors" que busquen noves 
àrees a 100 quilòmetres de distància i els linxs "Marco Polo", entre els quals Litio és, ara per ara, el campió. Algun havia arribat a Burgos, 
un altre al nord de Lisboa, però cap no havia estat capaç, sense que ningú el veiés, en cas d’anar tan lluny. Si hagués anat amb autobús 
de línia, a Litio li haurien sortit 1.200 quilòmetres entre Faro (Portugal) i Barcelona. Tenint en compte que avançar per l’estepa és molt 
més complicat, a l’aventurer felí l’hi hauran sortit molts més. 
"Un gat gran" 
   Ciara Escoda, tècnica de l’Ajuntament de Santa Coloma de Cervelló, ha explicat que el linx va ser trobat en una finca privada de 
cirerers. Un parell de dies abans del primer albirament, un veí va advertir de la presència de l’animal. També setmanes enrere, 
un caçador va assegurar haver vist "un gat molt gran" que bé podria ser el Litio en una de les seves incursions. No se sap si feia dies o 
setmanes que era a l’àrea metropolitana, però sí que sembla que saltar l’eix del Llobregat va ser massa per a ell, que anava tirant amb 
els conills que caçava entre la finca (de secà, perfecta per a la reproducció del petit mamífer d’orelles grans i llargues dents) i la 
muntanya. Tot, molt a prop de la coneguda Colònia Güell, l’obra d’Antoni Gaudí, un altre exemplar únic. 
 
 



AMPLIACIÓ DE L´AEROPORT DEL PRAT 
 

   El govern de la Generalitat ha anunciat que Aena allargarà la tercera pista de l´aeroport del Prat afectant els espais naturals del 
Remolar i la Ricarda. A més aquesta empresa semipública estatal remodelarà les dues terminals existents i construirà una nova terminal 
satèl·lit unida per un tren subterrani.  
   Segons la previsió del govern s´aprovaria el Pla Director el 2028, per començar l’execució el 2030 i les obres de l´ampliació 
s´acabarien el 2033. 
   Les entitats contràries a l´ampliació ja han convocat manifestacions en contra. 
   A continuació reproduïm  dues informacions publicades a la web de Depana. 
 

DEPANA alerta que el cas de l’ampliació de l’Aeroport del Prat podria acabar al Tribunal de Justícia europeu 
juny 16, 2025   
   Mentre el Govern i AENA insisteixen en ampliar l’aeroport del Prat, l’expedient 
europeu obert per incompliments ambientals de l’anterior ampliació continua viu i 
podria escalar fins al Tribunal de Justícia de la Unió Europea. 
   DEPANA, l’entitat ecologista que va portar el cas a Europa el 2021, qüestiona 
l’optimisme de l’administració catalana, que assegura que el procediment es 
tancarà “d’aquí a pocs mesos”. Lluís Toldrà, membre de DEPANA i advocat del 
Fons de Defensa Ambiental, és taxatiu: «La Generalitat i Aena no van ben 
encaminats per tancar l’expedient europeu», i adverteix que si la Comissió Europea 
considera insuficients les mesures adoptades, el cas podria derivar en accions 
judicials contra l’estat espanyol. 
Una ampliació amb un procés encara obert 
   El projecte actual planteja nous impactes ambientals greus, malgrat que encara no s’han completat les compensacions exigides per la 
construcció de la tercera pista, l’any 2002. DEPANA denuncia que aquest retard de més de dues dècades constitueix una infracció greu i 
persistent, i que intentar justificar una nova ampliació sense haver restaurat el dany anterior és “una estratègia inacceptable”. 
   Segons Toldrà, les mesures compensatòries proposades, com ara ampliar la ZEPA (Zona d’Especial Protecció per a les Aus) o redactar 
un pla de gestió del Delta, són insuficients o problemàtiques. En concret, denuncia que es pretén fer passar per “compensació ambiental” 
la instal·lació d’hivernacles dins d’una ZEPA, fet que trenca amb els criteris de conservació establerts per la normativa europea. 
Compensacions discutides i recursos pendents 
   Entre els punts calents del cas hi ha els terrenys dels Reguerons, propietat del FC Barcelona, que s’inclourien a la ZEPA com a 
compensació, malgrat estar impugnats per la mateixa entitat esportiva i per Unió de Pagesos. A més, part de les compensacions 
depenen de la renaturalització d’aparcaments i d’un pla de gestió que encara no s’ha posat a informació pública. 
La veu de la ciència 
   La biòloga i delegada de SEO/BirdLife, Cristina Sánchez, ha denunciat que el projecte vulnera la legislació ambiental europea i posa en 
risc una de les zones humides més importants del sud d’Europa. “No s’ha de permetre cap nova intervenció fins que es compleixin 
íntegrament les obligacions de restauració del Delta”, insisteix. 
   DEPANA reitera que les aus del delta poden conviure amb agricultura extensiva, però no amb “estructures de plàstic” com els 
hivernacles que es volen introduir dins l’espai protegit. 
Mobilització ciutadana el 28 de juny 

Davant aquest escenari, DEPANA fa una crida a la ciutadania per sortir al carrer i defensar el territori: 
Dissabte 28 de juny 
11.30 h 
Plaça Sant Jaume, Barcelona 
Per dir NO a l’ampliació, NO a la destrucció del Delta, SÍ a la biodiversitat i a un futur sostenible. 

 
El Govern celebra els 40 anys de la Llei d’Espais Naturals amb la destrucció d’una de les reserves naturals més 
emblemàtiques 
juny 12, 2025   

   DEPANA denuncia que la commemoració dels 40 anys de la Llei d’Espais Naturals coincideix amb una 
greu agressió al Delta del Llobregat, i fa una crida a la mobilització ciutadana per aturar una ampliació de 
l’aeroport que amenaça el territori, el clima i les persones. 
 

1. De la protecció a la destrucció: 40 anys després 
   Aquest dijous, al Parlament de Catalunya, es commemorarà el quarantè aniversari de la promulgació de la 

Llei d’Espais Naturals, una llei avançada per al seu temps. Entre moltes altres qüestions positives, s’hi establien les principals mesures 
de protecció per als espais naturals més sensibles i emblemàtics del nostre país. Una llei que, cal dir-ho, esperem que no sigui 
reformada per a rebaixar-ne les determinacions protectores. 
   Entre els seus encerts hi ha la creació de les reserves naturals integrals i parcials, els màxims nivells de protecció dins de la legislació 
catalana (només per sota dels parcs nacionals). Una figura amb un alt grau de salvaguarda de la natura que, en general, s’ha tingut poc 
en compte… 
   Dos anys després de l’entrada en vigor de la LEN, al Delta del Llobregat es van promulgar les primeres figures de protecció en aquest 



espai: les reserves naturals parcials del Delta del Llobregat (el Remolar-Filipines i la Ricarda-Ca l’Arana). Posteriorment, sobre aquestes 
RNN del Delta del Llobregat es van anar configurant les zones d’especial protecció per a les aus (ZEPA) i, més endavant, la Xarxa 
Natura 2000. 
   Gairebé 40 anys després d’aquesta primera figura de protecció, la mateixa Generalitat de Catalunya proposa ara destruir una part 
rellevant d’aquestes RNN, sense fer la més petita referència a la protecció que, en aplicació d’aquella llei, els va ser atorgada. Potser un 
descuit, o simplement que aquella llei ha passat de facto a millor vida. Potser, a hores d’ara, només compta la protecció que es pugui 
garantir als nostres espais naturals des de la distància (Brussel·les), perquè aquí la conservació no ens interessa gens com a país i 
només com a “imposició” exterior. Potser ja només es té en compte la protecció que no depèn del nostre marc jurídic intern, perquè 
oficialment ni ens en recordem. Potser la celebració dels quaranta anys de la LEN al Parlament de Catalunya sigui més una vetlla que 
una commemoració. Trist final per a una llei tan avançada en el seu moment i morta tan prematurament. 
 

2. Una ampliació il·legal i insostenible 
   El projecte d’ampliació de l’aeroport del Prat planteja alterar els límits dels espais protegits i compensar el 
dany amb 270 hectàrees de sòl agrícola, mentre encara resten incompletes les compensacions de l’ampliació 
del 2002, fet que manté un expedient obert a la Comissió Europea. 
   José García (DEPANA): “L’impacte previst és entre 10 i 20 vegades superior a l’anterior, amb afectacions 
greus sobre biodiversitat, qualitat de vida i salut pública”. 
   El projecte suposarà més soroll sobre Gavà-Mar i Castelldefels, més emissions contaminants i més pressió 
sobre un entorn natural ja greument afectat. 
 

3. Més vols, més precarietat, més expulsió del veïnat 
   Ampliar l’aeroport significa: 
 ✈ Més vols i més turisme massiu 
   Més pressió sobre l’habitatge i expulsió del veïnat 
   Més precarització laboral 
   Més emissions i menys salut 
 

4. El 28 de juny, protesta a la plaça Sant Jaume 
    En una roda de premsa que ha tingut lloc aquest dijous 12 de juny s’ha anunciat una gran 
concentració ciutadana: 
 
    Dissabte 28 de juny 
   18 h 
   Plaça Sant Jaume, Barcelona 
   Desbordem el carrer per dir NO a la destrucció del Delta i del futur! 
 
 

5. Europa adverteix: no es pot continuar ampliant 
   La Comissió Europea ha estat clara: no es poden tramitar nous projectes mentre continuïn incomplertes les obligacions de 
compensació ambiental derivades de les obres del 2009. Brussel·les exigeix garanties reals, no promeses buides. 

 
6. Una visió científica demolidora 
   “Ampliar el Prat és un pas contra el planeta”. Així ho resumeix el catedràtic Narcís Prat, que denuncia la farsa de les compensacions 
ambientals i adverteix que el veritable debat és quin model de país volem: un de depredador o un de viu, just i sostenible. 
 
 

 



CIÈNCIA CIUTADANA 
 

   A la plataforma de ciència ciutadana Minka, creada per l´Institut de Ciències del Mar, la nostra associació hi va introduir el projecte 
“Biodiversitat de Torrelles de Llobregat” on es poden pujar totes les observacions de flora i fauna localitzades en el terme municipal de 
Torrelles de Llobregat. 
   Dins del projecte hi hem distribuït les observacions en les següents carpetes segons les seves característiques: 
     Observacions ornitològiques 
     Invertebrats 
     Flora 
     Menjadores 
     Rèptils i amfibis 
     Fongs i líquens 
     Mamífers 
   Si teniu interès en reconèixer els éssers vius de l´entorn de Torrelles podeu pujar les vostres fotografies o registres de so a la platafor-
ma. Si no estan identificades ja ho faran els diversos col·laboradors. Us animem a fer-ho. 
   A continuació reproduïm una impressió de pantalla on es pot veure el nombre d´observacions introduïdes als diversos subprojectes fins 
el 25 de juny del 2025. 
   D´observacions d´aus s´ha passat de les 25.000 observacions introduïdes i, en total, s´ha passat de les 40.000. 
   Hi han col·laborat 11 persones i, amb l´ajuda de 61 identificadors, s´han identificat 1.733 espècies.  Cal dir que amb algunes imatges 
només es pot aconseguir saber el gènere o la família. 

 
     Fins al mateix 25 de juny del 2025 a la plataforma Minka s´havien introduït  aquest nombre d´observacions. 

 
 



40è ANIVERSARI DE LA LLEI D´ESPAIS NATURALS DE CATALUNYA 
 

   El dijous, 12 de juny, es va realitzar al Parlament de Catalunya un acte institucional de celebració del 40è aniversari de la Llei d espais 
naturals. Es va projectar un vídeo sobre el quarantè aniversari de l’aprovació de la Llei d’espais naturals i de la creació del Consell de 
Protecció de la Natura. Ramon Folch i Guillèn, doctor en biologia i president del Consell de Protecció de la Natura entre els anys 1990 i 
1992 va realitzar un parlament i es van lliurar  plaques institucionals a tots els que han sigut presidents del Consell de Protecció de la 
Natura, pel president del Parlament i la consellera de Territori, Habitatge i Transició Ecològica:  
   Ramon Folch i Guillèn, president del Consell de Protecció de la Natura entre els anys 1990 i 1992  
   Lluís Paluzie i Mir, president del Consell de Protecció de la Natura entre els anys 1992 i 2009  
   Joandomènec Ros i Aragonès, president del Consell de Protecció de la Natura entre els anys 2009 i 2021 
   Miquel Rafa Fornieles, actual president del Consell de Protecció de la Natura  
   L´acte va acabar amb les paraules d’agraïment de Miquel Rafa Fornieles, president del Consell de Protecció de la Natura, en 
representació de tots els presidents, el parlament de Sílvia Paneque i Sureda, consellera de Territori, Habitatge i Transició Ecològica i 
amb  la cloenda  a càrrec de Josep Rull i Andreu, president del Parlament de Catalunya. 
   A continuació reproduïm el text publicat a la web de la  Xarxa de Parcs Naturals. 
 

Amb un acte al Parlament de Catalunya 
Catalunya commemora el 40è aniversari de la Llei d'espais naturals, que protegeix un terç del territori 
13/06/2025 

 
Els consellers i els antics presidents del Consell de Protecció de la 
Natura. Autor: Gencat 
 
   El Parlament de Catalunya va acollir el dijous 12 de juny l'acte 
commemoratiu dels 40 anys de la creació de la Llei d'espais naturals. 
Aquesta normativa pionera ha permès incrementar la protecció dels 
espais naturals del país i construir una xarxa que avui cobreix un terç 
del territori català. Durant l'acte es van homenatjar els diversos 
presidents del Consell de Protecció de la Natura.  
   Enguany es compleixen quaranta anys de l’aprovació de la Llei 
12/1985 d’espais naturals. Aquesta normativa pionera va marcar una 
fita important envers la protecció del patrimoni natural a Catalunya. 
Des de la seva aprovació, s’han declarat més de 180 espais naturals 
protegits amb una superfície equivalent al 30 % del territori català, 
aproximadament.   
Una eina fonamental per conservar la biodiversitat  
   La Llei d'espais naturals es va aprovar el 1985. La llei establia, 
entre altres aspectes, la categorització dels espais naturals de 

protecció especial: Parcs nacionals, Paratges naturals d'interès nacional, Reserves naturals i Parcs naturals.  
   Aquests espais, que gaudeixen d'una protecció més elevada, requereixen una regulació jurídica pròpia i una gestió individualitzada i especialment 
acurada. A Catalunya hi ha gairebé 300.000 hectàrees d’espais naturals de protecció especial, una xifra que es podria veure incrementada amb la 
creació de nous parcs naturals com el de les Muntanyes de Prades, Poblet i la Serra de la Llena, que es troba en una fase molt avançada i podria ser 
una realitat a finals d'aquest any o principis del vinent, i altres com el del Montsec, l'Albera, el Garraf o l'Alta Garrotxa.  
   Tots aquests espais s'inclouen dins del sistema d'àrees protegides de Catalunya que es configura en una xarxa de 184 espais d'especial valor 
ecològic que estan protegits pel Pla d'espais d'interès natural (PEIN), aprovat el 1992. Tot plegat, suposa un terç del territori català: 960.102 hectàrees 
terrestres i 77.818, de marines.  
Un esforç de tots  
   La consellera de Territori, Habitatge i Transició Ecològica, Sílvia Paneque, i el president del Parlament de Catalunya, Josep Rull, van encapçalar 
l'acte commemoratiu. Paneque va dir que “els espais naturals protegits a Catalunya, avui, són 1.112.138 hectàrees. El 1990, el 10 % del territori català 
estava protegit. El 1992, el 20,2 %. El 2006, el 29,91 % i el 2022, el 31,97 %. En aquesta evolució, hi ha hagut el treball de presidents de Convergència 
i Unió, el PSC, Junts i Esquerra. Una Llei excel·lent presentada pel president Pujol, que ha tingut la col·laboració i l'esforç de governs de tots els 
colors”.  
   En el mateix acte també s’ha homenatjat tots els presidents del Consell de Protecció de la Natura, l’òrgan consultiu de la Generalitat i el Parlament 
en matèria de protecció de la natura i del paisatge, creat arran de l'aprovació de la Llei d’espais naturals i constituït l’any 1990. Aquest organisme està 
format per una vintena de membres escollits entre persones de reconeguda competència en les diverses disciplines que tracten del medi natural i, des 
de la seva constitució, ha emès més de 200 informes, memòries i mocions.  
   La consellera va afirmar que “el patrimoni natural és la principal font de béns i serveis ambientals, és un dinamitzador clau de les economies locals i 
conservar-lo és una responsabilitat de la nostra societat”. Per això va apuntar que cal continuar avançant en la protecció del Medi i, en aquest sentit, 
eines com la futura Agència de la Natura “serà important els pròxims anys”. “També ho serà tenir un model català de gestió de l'aigua eficient, perquè 
no hàgim de témer pels nostres paisatges per l'absència de pluja mentre mirem el cel o els nous parcs naturals a les Muntanyes de Prades, l'Albera, el 
Garraf, l'Alta Garrotxa i el Montsec per preservar la nostra riquesa territorial”, ha dit la consellera.  
   Per la seva banda, el president del Parlament va destacar que “la protecció i la gestió del patrimoni natural és un tret diferencial de país, un motiu 
d’orgull, i una oportunitat i un motor de desenvolupament”. “Tenim un patrimoni natural excepcional en el context europeu i, per tant, una gran 
responsabilitat de protecció i de gestió”, va afirmar Rull. 
 
Font de la informació: Gabinet de Premsa de la Generalitat de Catalunya 
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CALENDARI DE REUNIONS  
 

   Dilluns, 28 de juliol del 2025, a les 21 hores, a la masoveria de can Sostres. Reunió del grup d´ornitologia. 
 

   Dilluns, 28 de juliol del 2025, a les 21,30 hores, a la masoveria de can Sostres. Reunió de junta directiva. 
 
   Les reunions de la junta directiva de l´ANT són obertes a la participació de tots els membres de l´associació, amb veu i sense vot. 
   Les reunions del grup d´ornitologia són obertes a la participació de totes aquelles persones que tinguin interès en el món de les aus. 
 

ACTIVITATS DE L´ANT 
 

   Dijous, 31 de juliol. Finalitza el termini per respondre a la segona prova extra del 24è Concurs d´identificació fotogràfica d´aus.   
 

   Dijous, 31 de juliol. Finalitza el termini per respondre a les dues fotografies corresponents al mes de juliol del 24è Concurs 
d´identificació fotogràfica d´aus.  Si voleu participar en aquest concurs demaneu de rebre les fotografies per correu electrònic a 
l´adreça:   salessergi@gmail.com 
 

ALTRES ACTIVITATS 
 
   Dissabte, 5 de juliol, a les 10 hores, a cal Centro, a la Vilella Baixa. Papallones entre vinyes: ciència, natura i territori. Descobrim la biodiversitat i 
gaudim del vi local a la Vilella Baixa. Aquesta activitat combina ciència i natura per descobrir la biodiversitat que s’amaga entre les vinyes. Farem 
un mostreig de papallones per observar la riquesa d’espècies presents i posar en valor el paper essencial dels pol·linitzadors en els ecosistemes 
agrícoles. Tot seguit, gaudirem d’un tast de vins elaborats per la pròpia vinícola, tancant l’experiència amb una connexió directa entre territori, 
biodiversitat i producció local. Organitzada pel Gepec. T. 977 331 142 secretaria@gepec.cat www.gepec.cat 

 
   Diumenge, 6 de juliol, a les 9 hores,  al restaurant Pla de la Galera. Visita guiada al museu natural de les 
oliveres monumentals. T’animem a participar en aquesta visita guiada pel museu natural de l’Arión, un espai 
únic on trobaràs la densitat més gran d’oliveres monumentals del territori, algunes amb més de 9 metres de 
perímetre de tronc. Durant la visita descobrirem la història d’aquests arbres extraordinaris i el paisatge que els 
envolta, acompanyades per l’equip de Conficón, entitat especialitzada en interpretació del patrimoni natural. 
Aquesta finca forma part de la Reserva dels Oliverars Monumentals de les Terres de l’Ebre, un projecte 
del GEPEC-EdC amb el suport de la Fundación Biodiversidad. Organitzada pel Gepec. T. 977 331 142 
secretaria@gepec.cat www.gepec.cat 

 

POLLS CAIGUTS DEL NIU I ANIMALS FERITS 
 
   Als membres de l´ANT sovint ens demanen consell sobre els casos de polls caiguts del niu o animals ferits. En el cas de joves que comencen a volar 
és millor no tocar-los del lloc on són, generalment encara són atesos pels pares. Si estan en un lloc no recomanable on poden ser depredats per gats i 
gossos o poden ser víctimes d´accident, només cal posar-los en un lloc elevat on estiguin fora de risc. 
   En cas necessari es pot trucar al telèfon 93.574.00.36 del servei central dels agents rurals que el passarien a recollir, o bé portar-lo al Centre de 
Recuperació que tingueu més a prop.  
   En l´últim cas consultat la persona col·laboradora va informar de que, a proposta del centre de recuperació, havia dipositat l´exemplar a l´Hospital 
Veterinari Molins, a Sant Vicenç dels Horts, que és obert les 24 hores del dia, els 365 dies de l’any, on passen a recollir-los els agents rurals. Donem 
l´adreça d´aquest centre privat perquè és el lloc més a prop on es poden deixar. 
 
 HOSPITAL VETERINARI MOLINS 
 Polígon Industrial Molí dels Frares, Carrer B, Nau 27, a prop de la Comissaria dels Mossos d´Esquadra. 
 08620-Sant Vicenç dels Horts  hospital@hvmolins.com   T. 936685753    
 
   Els centres següents pertanyen al Departament de Medi ambient de la Generalitat de Catalunya. Disposen de tot el necessari per a la recuperació i, 
si és possible, s’encarreguen de la seva posterior reintroducció. 
             
 CENTRE DE RECUPERACIÓ DE TORREFERRUSSA     
 Crta. Sabadell / Sta. Perpètua Km 4,5 
 08130 Sta. Perpètua de Mogoda (Barcelona) – Tel.- 935600052 
 
 CENTRE DE RECUPERACIÓ DE VALLCALENT 
 Camí de Vallcalent, 63 
 25003 Lleida – Tel.- 973267990 
 
 CENTRE DE RECUPERACIÓ DEL PARC NATURAL DELS AIGUAMOLLS DE   L’EMPORDÀ 
 Mas del Cortalet – 17486 Castelló d’Empúries (Girona) Tel.- 972454222 
 
 CENTRE DE RECUPERACIÓ DEL PARC NATURAL DEL DELTA DE L’EBRE               MAPA D´ACCÉS A TORREFERRUSSA 
 Plaça 20 de maig s/n - 43580 Deltebre (Tarragona) – Tel.- 977489511  
 
 
 


